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VHi I VEST 
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God sykkeltur! 

D
et er stadig fleire som tek s�kkelen fatt. Sykkelturar i helgane
og lyse sommarkveldar gnp om seg. Sykkelforretningane 

melder om gledelege salstal. Folk flest kombinerar mosjon, miljø 
og samvær med familien. Sykkelen er ein god fellesnemnar i så 
måte. 
Dei som i!,kje treng bilen i sitt daglege arbeid har og glede av å 
bruka pedalkrafta til og frå jobb. Du ser dei morgon og 
ettermiddag. Tidvis sig dei forbi kollegar i bil, når den motoriserte 
ferdsla stundom hopar seg opp enkelte plassar. 
Gang- og sykkelvegnettet i tettbygde strok i Hordaland er ennå 
ikkje nok utbygd til å gi dei syklande eit like bra tilbod som 
bilførarane. Eit samanhengande sykkelvegnett over lengre 
strekningar er eit velgrunna ønskemål frå mange. 
Vegvesenet har planar for atskillege mil med nye gang- og 
sykkelveg-strekninngar. Berre i bergensområdet er det ferdige 
detalj- og reguleringsplanar som inkluderar gang- og 
sykkelvegprosjekt til kring 100 mill. kroner. Dersom finansiering 
og grunnspørsmål let seg ordna er det såleis mykje som kan 
gjerast. 
I mellomtida - god sykkel-sommar, og hugs hjelm! 

Geir Brekke 
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Planarbeidet Mo-Romarheim ferdig i år: 

Tunneldrivinga i Slottsporten 
august tek til 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

I løpet av ferien blir stikkingsarbei
det ferdig på parsellen Nottveit
Romarheim, den vestlegaste delen 
av den framtidige vegutløysinga 

for Modalen mot Rv. 14. Marit 
Eidsnes Rogne ved planavdelinga i 
Statens vegvesen Hordaland, opp
lyser til Veg i Vest at detaljplanen 
for strekninga vil vera ferdig i løpet 
av 1991. På parsellen Mo-Not
tveit er detaljplanen godkjent. 
BKK tek til med driving av den 
910 m lange tunnelen Slottsporten 

i august. 

Kraftselskapet skal stå for tunneldri
vinga som ein del av «pakkeløysinga» for 
utbygginga av Heilandsfossen. Den 
lengste tunnelen på den framtidige Mo
dalsvegen blir den 1.670 m lange Fugle
bergtunnelen. 

Fleire alternativ på Romarheim 
Planarbeidet som står an omfattar m.a. 
vurdering av fleire ulike alternativ for 
framføring av vegen forbi busemaden på 
sjølve Romarheim. Vegparsellen Not
veie-Romarheim passerar kommune
grensa mellom Modalen og Lindås om
lag halvvegs. Dei to kommunane skal 
handsama detaljplanen tidleg i 1992. 

Veganlegget Mo-Romarheim er 
koscnadsrekna til 90 mill. kroner. Fi
nansieringsplanen er grunna på 27 mill. 
kroner i cilskot frå Modalen kommune, 
som cilsvarar heile 100.000 kroner pr. 
innbuar i kommunen. Vidare skal BKK 
yta eit tils kot på I O mill. kroner, med an 
staten skal inn med 53 mill. kroner i 
vegplanperioden 1994-97. 
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Detaljplanen for Nottveit-Romarheim 
und�r «�tlegging» på Vegkontoret. Avd.ing. 
Marit Eidsnes Rogne (t.v.) har ansvaret fo 
planar�eidet på Modalsvegen, i samarbeid

r 

med te1knar Bente Johnsen Aase (t.h.). 

VEG I VEST - 3 



Storkontroll av mopedar på Bømlo: 

Heile 58 prosent 
fekk mangellapp 

Heile 58 prosent av mopedane på Bømlo fekk mangellapp då biltilsynet på Stord hadde storkontroll. 
Tilsaman 201 syklar blei undersøkt. I tillegg er det nærare 100 av dei innkalla som ikkje møtte til kontroll, 

og heller ikkje har meldt seg etterpå. Mange har nok nytta dei to vekene mellom innkalling og kontrolldagen 
til å setJa sykkelen i lovleg stand. På den bakgrunnen er ein feilprosent på nærare 60 eit høgt tal, 

seier stasjonssjef Petter Sivertsen til Veg i Vest. 

Dekk og lys er vanlege funksjonar som har manglar, pluss 
opptrimming av mopedane, som skal gje dei unge meir 
spenning, og dermed og større trafikkfare på vegane. 

� VH, 1 VISi 

Petter Sivertsen 
gjev tekniske råd 
til 75 år gamle 
Gunhild Gåsland. 

Er sykkelen 
trimma opp vil 

det bli avslørt på 
fartsmålaren til 
biltilsynet, som 

Leif Åge Bjelland 
her tek i bruk. 
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AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Sju av rnopedane blei avskilta på staden, 
medan 6 blei trilla til næraste verkstad 
for istandsetting. Dei fleste syklane blei 
innkalla til kontroll like ved ein verk
stad, der det var fort gjort å få utbetra 
manglane. 

Trimming av motor 
Inntrykket du får av ein slik komrolldag 
på Bømlo er at det er to hovudgrupper 
som nyttar denne tohjulingen. Det er 
først og fremst ungdom under 18, som 
ser mopeden som eit meir utfordrande 
framkomstmiddel enn tråsykkelen. Den 

Her blir det 
mangellapp! 

andre gruppa er gjerne litt eldre folk, 
som av ulike grunnar ikkje har bil. 

Omsynet til trafikktryggleiken er bak
grunnen for biltilsynet sin kontroll, og 
då er det dei fartsglade ungdomane som 
er den viktigaste gruppa. Ein ikkje 
ukjent sport i dei krinsar er å trimma 
opp farkosten til å tola meir fart enn lov
leg er. 

Farleg 
- Mopedane er bygde for å halda ein
køyrefart på 50 km/t. Men teknisk seu
er det mogleg å gjera justeringar på syk
lane, slik at farten kan doblasr. Då er dei
farlege i trafikken. !v1opedar som er inn
blanda i ulukker er gjerne slike som er
trimma opp, seier Sivertsen.

- Kva endringar er det som skjer
med syklane? 

- Skifte av sylinder, justering av ek
sosanlegg og drev er stikkord for trim
minga. Under kontrollane våre har vi 
fartsmålingsutstyr som avdekkar korleis 
stada er. Men vi reknar med at mange 
tek fram verktyet og trimmar sykkelen 
sin attende til lovleg tilstand når innkal
linga til kontroll kjem i posten, sjølv om 
det er ein del arbeid med dette, og til
svarande arbeid med å trimma sykkelen 
opp att til meir «spennande» motoref
fekt. 

Kjem att 
Men dei veit nok samstundes at kontrol
len vår ikkje er noko eingongstiltak. Vi 
kjem att, også med ambulerande ure
kontroll på vegane i Bømlo. 

- I bustadområde er folk ofte plaga
av støyande mopedar som øydelegg nat
tesvevnen eller forstyrrar radio- og TV -
apparata? 

- Dette er eit problem som kan løy
sast ved å setja ei støyskjerma plugghette 
på motoren. Vi tek dette opp med mo
pedistane som manglar slik støydem
ping, seier Sivertsen. 

Likar ikkje handbremsa 
Ikkje uventa er det mange kjekke ung
domar å sjå når biltilsynet kallar inn til 
mopedstemne på Bømlo. Men litt etter 
litt rullar det inn syklar på møteplassen 
der eigarane har nådd meir moden al
der. 

Ei av desse er Gunhild Gåsland, som 
er den stolte eigar av ein Puch årgang 
I 981. Sykkelen er den andre i 75 år 
gamle Gunhild si mopedistkarriere. 

- Den første sleit eg med i 14 år, for
te! ho, idet ho tek av seg den gule hjel
men. 

- Når han står ein stund er han lin
treg å starta, seier ho, når stasjonssjef 
Sivertsen set seg på sykkelsetet for å sjå 
på instrumentpaneler. 

Kontrolløren merkar seg at forbremsa 
ikkje verkar heilt som ho skal og bør. 

- Eg likar ikkje å bruka han, eg bru
kar den andre bremsa, er svaret frå eiga
ren. 

Etter at kontrolløren har vist prøve på 
god service, med å skru lin på bremse
vaierfestet, slik at effekten bet rar seg 
monaleg, forte! Gunhild om lanoturane 
sine til Sveio og Hålandsdalen. 

0 

- Skal du ikkje ha pengai·) er siste
replikken, før ho set seg på mopeden og 
tnllar heim att 1 30 km/t etter å ha fåu 
godkjem-stempelet i kortet sin. 
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- Eg likar ikkje
dei med knappar 

AV GEIR BREKKE 

- Hadde du visst kor nervøs eg
har vore for denne kontrollen, ut
braut Mikkel Halleraker frå Brem
nes, då han sto for tur på biltilsy
net sin mopedkontroll på Bømlo.
Eg likar ikkje dei med knappar,
skjøner du.

- Me har glidelås, smil!e stasjonssjef
Petter Siverrsen, og lune på om Hallera
ker brukte mopeden mykje.

- Eg brukar han her på øyno, var
svaret. 

Sommarmopedist 
Halleraker sin Tempo frå 1983 var iall
fall blankpussa og gild, der han sto og 

skein i vårsola. Eigaren fekk med seg 
ein liten mangellapp for dårleg lys, noko 
som blei ordna på raude rappen av verk
stadguten, som heile tida pendla mellom 
mopedkontrollen og rekvisitalageret I 0 
meter unna. 

1vlikkel er ein mopedveteran. Dette er 
tredje sykkelen han har hatt. 

- Eg køyrer berre om sommaren - i
godt ver. Eg likar ikkje å ha regn på 
brilleglasa, seier den blide bømlmrafi
kanten, som forsikrar oss om at han all
tid har den svarte hjelmen på seg når 
han er ute og rullar på vegane. 

Mikkel Halleraker - ein veteran blant 
mopedistane på Bømlo. 

Trclltkk er godt stoff 
Trafikkspørsmål er godt stoff for 
massemedia. Det merkar ikkje 
minst biltilsynstasjonane i Horda
land, som har god kontakt med lo
kalpressa. Kontrollar ute på ve-

6 VU, I Vl:ST 

AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

gane og inne i stasjonshallen gir eit 
bilete av standarden på køyretøy
parken. 

Når biltilsynet driv 
storkontroll av 
mopedar på Bømlo 
er presse og radio 
på plass. Reporter 
Geir Rommetveit 
frå NRK/ 
Hordaland sitt 
sunn bordlandskon
tor er på pletten og 
sikrar seg 
kommentaren frå 
stasjonssjef Petter 
Sivertsen. 

Trafikkspørsmål er det fleire enn biltil
synet som steller med. Vedlikehaldsta
sjonane i fylket er stadig oftare i medie
biletet, med ulike saker som vedkjem 
tilstanden på vegnettet. 

Aukande interesse i media 
Minst like mykje burde det vera å hente 
frå trafikkplanleggjarane på vegkonto
ret. 

Både i presse og radio er trafikkstoffet 
blitt oppgradert den siste tida. Nærra
diostasjonane driv service for lyttarane, 
der trafikk er det viktigaste emnet. 

NRK/Hordaland utvidar sendetida 
med 50 minuu dagleg i september. Det 
gir rom for meir reportasje. ganske sik
kert også plass til meir trafikkstoff. 

Aldri har Statens vegvesen Hordaland 
hatt så mange informasjonskanalar til 
rådvelde som no. Men det må ein viss 
aktivitet og eit visst initiativ ril for å 
gjera bruk av massemedia ril trafikkin
formasjon. Planlegging er heller ikkje av 
vegen, her som elles i etaten. 



Kontorseksjonen ved biltilsynet: 

Effektivisering frigjør 
tid til bedre 

• 

service 
En betydelig effektivisering 
vil kunne oppnås ved biltil
synets kontorseksjon, ved 
overføring av førerkort- og 
kjøretøyregistre til databe
handling. Trinn 4 i det så
kalte Autosys-programmet 
vil ventelig bli gjennomført i 
løpet av året, noe som gir en 
vesentlig arbeidsforenkling. 
Vi regner med at omleggin
gen vil frigjøre mer tid til 
bedre publikumsservice, ras
kere ekspedisjon og større 
tilgjengelighet, sier seksjons
leder Gunn Trotta til Veg i 
Vest. 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Siktemålet er å få i stand en opplys
ningstelefon for publikum, der det gis 
fast informasjon om rutiner ved omre
gistrering og andre sentrale tjenester 
som biltilsynet administrerer. Vi vil 
samtidig få kapasitet til å sette inn større 
ressurser når det topper seg med publi
kumshenvendelser. 

Avgiftskrav for kondemnerte biler 
- Den årlige innkreving av årsavgift
skaper stadig publikumsreaksjoner?

- Dessverre var ikke toll- og avgifts
direktoratet oppdatert da kravene ble 
sendt ut. Men det var biltilsynet som 
fikk alle plagene med dette. Jeg har full 
forståelse for at folk reagerer når de får 
avgiftskrav for en bil som er kondem
ner! for 5 år siden. Det er ikke særlig 
inspirerende å opptre som klagemur, 
sier Tretta. 

Telefonkø 
-Det er stadig klager fra publikum på
at det er vanskelig å komme igjennom til
Biltilsvnet på telefonen?

Gunn Trona er leder for kontorseksjonen ved biltilsynsstasjonen i Bergen. 

- Vi må bli bedre tilgjengelig. Opp
lysningstelefonen vil være en avlastning. 
Det samme gjelder en sterkere innsats 
når pågangen er på topp. Men fremfor 
alt må vi få et mer tidsmessig sentral
bord, noe vi er lovet til høsten. 

Trolla peker og på innføring av per
sonlige datamaskiner som en effektivise-

ring hos biltilsynsstasjonen i Bergen. 
Førerkonarbeidet blir først tilgodesett 
med nye PC-maskiner, og deretter står 
kjøretøykontrollen for tur. 

Ikke minst skal det nevnes at biltilsy
net i Bergen har hau gode erfaringer 
med dagsprøveskilt i vinylplast, som nå 
blir innført også i andre fylker. 

VEG I VEST� 7 
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Støy og landskapspleie: 

Kartlegging av problemsoner 
på riksvegene i Bergen 

AV GEIR BREKKE OG 
ERIK RØNVIK (foto) 

Vegene kan bli penere. Trafikken 
på vegene kan også gi mindre støy 
for naboene. Men det koster pen

ger. Mange penger. Landskapsar
kitekt Tone Høyland Stople ved 

Statens vegvesen Hordaland har 
laget en rapport om problemstrek

ninger på riksveger med over 
10.000 kjøretøyer i årsdøgntrafikk i 

tettbygde strøk i fylket. Rapporten 
inneholder også kostnadstall for 10 

prosent av utbedringstiltakene. 

For de to valgte strekningene, 

Rv. 557 Bjørndalstræ - Straume 
og Rv. 560 Vågsbotn - Indre 

Arna, er det tale om investeringer 
på 32,1 mill. kroner. 

Kartleggingen ay problemstrekningene, 
som alle ligger på bergenshalvøya. er 
gjon ener oppdrag fra miljø- og trafikk
sikkerhetsavdelingen i Vegdirektoratet. 
og gjelder alle fylkene. 

Gangbruer 
- Skjemmende elememer langs vegnet
tet er blin et økende problem. Har Veg
vesenet ansvaret alene:. 

- ·ei. både private grunneiere. kom
muner og andre offentlige instanser må 
ta sin del av ansvaret. Men tross alt fin
nes det en del krnikkverdige innslag 
som er Vegvesenets ansvar. sier Tone 
I-løvland Swple.

..:.. Som for eksempel:.
- Vegvesenet har bygd gangbruer

over en del a1· de nve vegene i bergens
omradct. Ikke alt er like 1·akkert. Jeg 
tenker blant annet ra bruene \Om krvs
�cr S1raumc1·egen lang� :\ordas1·mnet.

Betongkantstein
lnn1il rib1·c..:genl' 1 Bergen ligger del
flere pla��er ,tore a�falttlatc..:r ,um ikke

8 \'H, I \"J:s·1 

ser ut til å ha noen bestemt funksjon. 
Vegvesenets bruk al' såkalt i':l.'w Jersey 
bctungkantstein til sperringer t'.r kanskje 
funksjonelt, men ikke alltid like pent å 
se pa. Arealet som ligger mellom kiørt'.
veg og gang- og sykkeh·eg. er ikke alltid 
ivaretatt med beplamning. noe �om fo
rer til at dc1 kan bli en oppsamlingsplass 
for søppel. S101-c skjæringer ug høve 
murer er ogsi\ ofte skjemmende' clemcn
ler. u1en at det er real is1 isk [1 gjvin.: ul
bedring1,;r al' dette. 

........ 

.· ."· 

Ulike elementer blir 
benyttet i 

reklameøyemed. Her fra 
en gammel fjøsmur midt 

ute på en graseng ved 
Rv. 14 på Kalandseid. 

Asfalterte refuger bør 
erstattes med gras eller små 
busker, mener 
landskapsarkitekten. 
(Foto: Geir Brekke). 

Skjerming med vegetasjon 
- Hvilke tiltak kan være aktuelle for å
redusere de skjemmende elementene
langs 1·egene;

- En del kan skjermes 1-ed bruk av
1·egetasjon. Dette gjelder for å hindre 
innsyn mol skjemmende elementer. og 
Leks. for å redusere inntrykket av en 
skjev gangbru. Skal 1·cgctas.jon brukes i 
vegbanen. f.eks. ved ii erstatte asfalten i 
refuger. må det selvsagt begrenses til 
!avl voksende busker.

j 
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Eksempel på forskjønnende element ved Rv. 14 
på Kaland. 

Gangbruene som krysser Rv. 556 Straumevegen er ikke vellykket, sett ut fra et arkitektonisk synspunkt, mener landskapsarkitekt 
Tone Høyland Stople. 

Stygge byggverk 
- De synsinntrykkene som dominerer
når du kjører på riksvegene i Bergen er
vel likevel ulike «løsninger» som private
naboer til vegen har funnet på sine be
hov?

- Privat næringsbebyggelse er ikke
alltid like gjennomcenkt. Når direkte 
stygge byggverk ligger åpent ut mot ve
gen, bør det være et siktemål å få skjer
met innsynet, helse ved bruk av vegeta
sJon. 

Privace bossplasser har også en ten
dens ei! å bli liggende i rimelig tippeav
stand til riksvegen. Ikke alle huseiere el
ler bedriftseiere er like flinke til å hlllde 

bygningene sine i stand. Direkte stygge 
fasader langs E 68 for eksempel, er ec 
lite flatterende bilde av Bergen som gis 
tilreisende. 

Den stadig økende bruk - eller mis
bruk - av alskens reklameplakater på 
vegger, paller og murer, er også et 
skjemmende element. Deler av dette 
kan Vegvesenet fierne med loven i hånd. 
Men mye av dette går på holdninger hos 
næringsdrivende. 

Usikkert med gjennomføringen 
- Du har konkretisert en del tiltak på
noen strekninger i Bergen, som til sam
men utgjør JO prosent av det analysene

vegnettet. Hvor realistisk er det at cilta
kene blir gjennomført? 

- Rapporten er en kartlegging av
problemer, sett fra ec landskapsmessig 
synspunkt, samt en oversikt over støyut
satte deler av eksisterende vegnett. Det 
er kartlegging som er siktemålet med 
rapporten, ikke konkret handling for å 
oppnå forbedringer. Det er derfor usik
kert om noe av det som er påpekt kan 
gjennomføres. Men iallfall bør rappor
ten være et hjelpemiddel ved planleg
gmg av nye veger, slik at landskapspleie 
1 enda større grad kan inngå som en del 
av planene, sier landkskapsarkitekt
Tone Høvland Staple. 

VEG l VEST - 9 



Asfaltproduksjon på fransk: 

,ri• 

��,::· ... 
. �. 

To av Vegvesenet sine nøkkelpersonar ved 
asfaltverket, Olav Bakke (t.v.) og Øystein 
Hagesæther. 

Den franske leverandøren har hatt med 
eige mannskap til opplæring på operasjon 
av verket. 

Tredobling av 
kapasiteten på Eikefet 

JO \'J:<, r \!Sl 

Asfalten kan 
leverast rett på 
bil, eller 
køyrast om 
bord i båt med 
den vesle 
ta

0

nkv?gn
_
a som 

gar pa skmner 
under dei fire 
silotankane. 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

- «Vive la France» - asfaltverket
er i drift! Stemninga var høg både
i den franske og norske leiren på
Eikefet då det nye Ermont-verket

leverte sine første lass med damp

ande, svart dekkemasse. Røynde

verksbyggjarar som Veg i Vest har

konsultert, påstår med overtyding

at asfaltverket er hokjønn. Ma

skina er som ei fransk mademoi

selle. Ho må varmast godt opp for
å kunne yta maksimalt.

Uansett kan ein slå fast ai oppvarminga 
ga resultat - til slull. Tre-fire veker 
med innkøvring og varsam prø\·edrift 
må ein rekna med på eit såpass avansen 
anlegg. Til gjengjeld yter «dama» innpå 

l 



Romsleg konsesjon 
Konsesjonen gjev Statens vegvesen Hor
daland løvve til å produsera 300 tonn 
asfalt i timen. Ein er dessutan fri for re
striksjonar på arbeidet natt og helg. 
Men det er mogleg å produsera 1500 
tonn innanfor vanleg arbeidstid. Den 
auka kapasiteten, og ikkje minst kvalite
ten på asfalten, gjer at ein langt på veg 
vil kunne unngå å køyra verket på to 
skift. Men eit fleksibelt opplegg er fram
leis aktuelt for å få massen unna med båt 
frå Eikefet. 

Under drift vil det vera 2 operatørar 
på verket, pluss ein laborant. 

Prisen på verket er 16 mill. kroner. 
Med grunnlagsinvesteringar på tomta er 
ein oppe i kring 20 mill. kroner. 

Miljøvenleg 
Del nye asfaltverke! er heilt innbygd. 
Lekkasjar og uislepp til omgjevnadene 
er heilt minimale. Også brennaren ligg 
skjult, i tørken. Siøyen frå verket er så
leis og redusert i høve til det forrige ver
ket på Eikefet. 

Drifta er tilpassa dei skjerpa urslepps
krava som er venta å koma i 1992. 

Hordaland er først ure med eir asfalt
verk i denne klassen i Vegvesenet. Ein 
privat asfaltentreprenør _på Kongsvinger
har eir liknande anlegg i dnft. 

Farge tilpassing 
Det franskbygde verket er blin registrert 
på vanleg måte i maskinparken til _Sta
rens vegvesen Hordaland. Det vnale 
maskinnummer er R-548-01. Men ver
ket skal ikkje ha gul vegvesenfarge. For 
at det temmeleg vaksne byggverket ikkje 
skal dominera meir enn nødvendig mel
lom bratte fiellsider inst i Osterfjorden, 
er fargelegginga lagt i ein lett diskre grå
tone, med innslag av grågrønt. 

På det høgste ragar transportbandet 
opp i 26 meter, så det er solide krefter 
som er i sving når produksjonen pågår. 
Trass i nær tredobling av kapasiteten 
lioao likevel energibruken på same nivå 
s;,�

"' 

,·ed det førre asfaln·erket på Eike-
fet 

held fram 

"�·· f:.J; 
'. 
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Sentrale personar bak aksjon «baksmell». Sitjande i rullestol: Kjell Pettersen, 
som er ufør etter fleire påkøyrslar bakfrå. Ståande bak frå venstre: Vegsjef 
Josef Martinsen, produktsjef Jan Staple, Vesta og politiavd.sjef Ame Hauge. 

AV JOHNNY SJÅSTAD OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Aksjon «Baksmell» er ein kampanje 
der Sratens vegvesen Hordaland, 
Bergen politikammer og forsikrings
selskapet Vesta informerer trafikan
tar i Bergens-området om årsaker til 
«påkjøring-bakfrå-ulykker» og verk
nadene av desse. 

Aksjonen starta med ein presse
konferanse på Vegkontoret 19. mars 
i regi av Fylkestrafikksikringsutvalet 
(FTU). Her van det holdt korte inn
legg for pressa ved leiaren for FTU 
Hallvard Møgster, vegsjef Josef Mar
tinsen, avd.sjef Arne Hauge ved Ber
gen politikammer og informasjonsdi
rektør Erik Brekke i Vesta. Ein som 
hadde fått nakkeslengskader heile 3 
ganger \·,tr også til stades på konfer-

ansen. Pressa van også vist ein bil 
utstilt i hallen på biltilsynstasjonen i 
Bergen, som var sterkt skadd ved 
påkjøring bakfrå. 

Stadig trong for tiltak 
I tida ener pressekonferansen er det 
blitt delt ut 30.000 brosjyrer i bom
stasjonar og på bensinstasjonar i Ber
gensområdet. I tillegg har poliiiet 
gjennomført hyppige avstand-til-for
ankjørande-kontrollar. 

Bakgrunnen for aksjonen var ein 
sterk auke i registrerte påkjøring
bakfrå-ulykker. Foreløpige tal for 
1991 viser ein nedgang for slike 
ulykker i Bergen. Det er likevel for 
tidleg å seie om ,·i har greidd å endre 
adferden slik at desse ulykkene er på 
relllr. så satsing på tiltak som kan 
redusere påkjøring-bakfrå-ulvkker er 
det trong for også vida re framover. 
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Vmdmålar re gft 
ekstra bardunar 
på b bj .a e 

AV GEIR BREKKE 
(tekst og foto) 

Vegen til Brandasund er fullført. 

Arbeidet har pågått jamnt og trutt 
i nærare 3 _år. Utfordringar har det 

vore mange av ·i byggjeperioden. 
Ikkje minst i vår, då brua over 
Brandasundet blei bygt. I ein peri

ode etter at brubjelkane var på 
plass, men utan ferdig dekke, kom 
vindstyrken opp i kring 40 sekund
meter. Vindmålaren på anlegget 
sto og stanga mot høgste måle

punktet på 35. Orkan inntrer ved 
33 sekundmeters vindstyrke. 

Gode råd var dyre. Ekstra bardunering 
av brubjelkane i hovudspennet måtte 
strekkast for å unngå ar den kraftige vin
den gjorde skade på brua. 

Forlenga frist 
Det er uråd å driva støyping av topp
dekke under slike vindtilhøve. Resulta
tet blei innvilging av forlenga frist på 8 
dagar for ferdiggjering av brua. 

Som kjent fekk Statens vegvesen Hor
daland tilslaget på bygging av Branda
sullClet bru, ener å ha leven eigenregi
kalkyle i tevling med ei rekkje private 
en trcprenørar. 

I tillegg til kampen mot vindkreftene 
måtte Vegvesenet prøva å finna ei løy
sing pfi ei problematisk knusingsone i 
fundamcnteringsområdet for bæresøylen 
på Gissøysida. Her er det støypt ein eks
tra dragar til forsterking av fundamen
tet. 

Nyttig erfaring 
Ein kan såleis trvgt seia a1 Vegvesenet 
har fått ei �olid erfaring med ERK
arhc.:1d p;i hruhvggmg , Brandasund. 

12 Vl:<,1\1-:Sl 

Arnfinn Tesdal (t.v.) og 
Asbjørn Halleraker er klar 
for ny betongforsyning. 

Torfinn (5) og Jan Morten (6) på Seisøy er 
glade for at dei kan sykla over til kamcratane 
sine i Brandasund. 

- Vi har godt av å gjennomføra ein
slik entreprisefase, seier anleggsleiar 
Sigve A. H. Martinsen til Veg i Vest. 
Mannskapa har verkeleg stått på for å 
syna a1 vi er konkurransedyktige. Dei 
arbeidsclagane vi tapte i uværsperioden 
har karane tatl att i form av ekstra inn
sats på det som elles skulle vera fritid. 

Byggherreansvaret for Brandasundet 
bru har vore ivareteke av bruavdelinga 
ved Vegkontoret. Tor Arne Thorsen har 
skjøna denne oppgåva, og han er nøgd 
med arbeidet som er utført, under dels 
vanskelege tilhøve. 
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Innspurt på dekkestøyp på Brandasundet bru, sen frå Seisøy mot Gissøy. 

Under eitt års byggjetid 
Byggjearbeidet på Brandasundet bru rok 
til i juni 1990. Stålbjelkane til sjølve 
brua blei lagt på plass 8. fe bru ar i år, og 
legging av dekkeelementa tok til 2 veker 
seinare. Støyping av brudekket pågjekk 
i 6 støypeavsnitt i siste halvdel av april. 

- Takk for godt 
arbeid!
Byggherre
representant 
Tor Arne 
Thorsen (t.v.) 
er nøgd med 
jobben som 
anleggsleiar
Sigve A. H.
Martinsen og
folka hans har
utført på
ERK-jobben 
med 
Brandasundet 
bru. 

Brandasundet bru er på totalt 159,5 
meter. Hovudspennet er 79,5 meter 
langt. Brubana stig med 74,6 promille, 
og trafikantane får motbakke på veg mot 
Giss øy, der Brandasund ligg. 

Tau mekaniske verksted i Stavanger 
har leven stål bjelkane, som veg 15 7 
tonn. Oppå dette er det lagt ned 76 dek-

keelement. I elementa er der sprøyta inn 
130 kubikk betong. Totalt sen er der 
nytta 450 kubikk betong på Brandasun
det bru, som har 4 spenn. Betongfrakta 
har skjedd med betongbilar på ferje til 
Seisøy. 

Redusert byggjekostnad 
Den 5 km lange fylkesvegen frå Austvik 
i Bømlo til Brandasund i Fitjar omfattar 
også 3 andre bruer. Tronko bru blei fer
dig I. juni i år, og er bygr av Vesren
fjeldske ingeniør- og entreprenørforret
ning på Voss. Tronko er den einaste fritt 
fram-brua på Brandasund-vegen. Dei to 
andre bruene, Klubbasundet bru og 
Djupesundet bru, er bygde ener same 
prinsipp som Brandasundet bru, med 
stålbjelker i bruspennet. Djupesundet 
bru er bygt av W. Engelsen, Stord og 
Klubbasundet bru i eigenregi av Statens 
vegvesen Hordaland. 

Vegen til Brandasund var kostnads
rekna til 74,4 mi!L kroner. Den gun
suge markn_ads1tuas1onen er byggjepe
noden g1r elt redusert kostnadsoverslag 
på 69 ,4 mill. kroner. 
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Med sin innsats på gassmåling er Biltilsynet en viktig 
samarbeidspartner for vernetjenesten. 

Assisterende verneleder Gunnar Gjæringen med det nye 
måleinstrumentet for kulloksyd og nitrogendioksyd. 

Vegvesenet med nyutviklet 
måleutstyr for gassutslipp 

Engasjementstilling som assisterende verneleder 

En ny type måleinstrument for utslipp av kulloksyd og nitrogendi
oksyd blir. nå tatt i bruk av Statens vegvesen Hordaland. Det er 
vernetjenesten som skal bruke apparatet, og utstyret er under ut
vikling i samarbeid med leverandøren, Håkon Rygg Omnitech i 
Bergen. Målingene skal først foretas på miljøutsatte arbeidsplasser 
i Vegvesenet, som f.eks. tunneldrift og asfaltlegging, men vil og 
kunne gi måleresultater av interesse for det ytre miljø, f.eks. i trafi
kerte vegtunneler. 

t\pparatct lagrer mal<:rc,ultatenc. og kan 
kople� direkte til en datamaskin som gir 
u1skriftcr og gia!..:r med mah.:,·crd1cr. 
,\lalcu"-1\Tct 1,1, 1 bruk "'m en d..:I a1· 
okl 1111Ni1, pa dc1 mdiofon;h\'ggendc ar-

1,1 \'I·.<, r \'I:�, 

beid i ciatcn. Oppsynsmann C,unnar 
Gjæringen ved 1unnclseksjnncn går inn i 
en cngasjeme111stilling på inntil 2 år som 
assis1crcnclt: vcrncledcr. med clokumcn
tas1011 a1· arbc1dsmilj�Js1andarcl som c1 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

ans\·arsområde. Engasjementet har sam
menheng med innføringen av internkon
troll av arbeidsmiljøet ved Statens \'t:g
vesen Hordaland fra kommt'nde års
skifte. 

Bly og løsemidler 
Dc't sisle året har Statens 1·eg1·csen Hor
daland gjort en pionerinnsats i ii bringe 
helsemessige konsekvenser a\· wgarbeid 
fram i l�·set. Påvirkning a1· hl\' ved ar
bt:id i clurc lavtrafikkwnnclcr. og løse
middelskader hos asfaltarbeidere. er ek-



Blandet holdning til 
de løpende oppgaver 

AV GEIR BREKKE OG 
ERIK RØNVIK (foto) 

De løper slett ikke fra problemene, 
de av Vegvesenets medarbeidere 
som denne våren har representert 

etaten i opptil flere stafettløp. Som 
en av de få bedriftene har Statens 

vegvesen Hordaland stilt opp i 
mixedklassen, det vil si blandalag 

av begge kjønn. Prestasjonen hen
ger såpass høyt at den ble belønnet 
med pokal. 

Det skjedde i Fløyen-stafenen, og laget 
besto av Hilde Andersson, Turid Mor
vik, Elisabeth 1'vleyer, Kjell Follesø, 
Knut B. Langeland og Roald Sletten. 

Samme mann løp to etapper 
I samme stafeuen stilte også Vegvesenet 
med eget veteranlag, nemlig Inge Alsa
ker, Helge Sandvik, Egil T. Pedersen, 
Gunnar Natland, Øivind L. Søvik og 
Bjørn Tore \Xfiik. 

I-Iordaveg stilte tidligere i vår opp i
Telespon-stafenen, der det var 8. etap-

sempler på nye problemområder for 
vegarbeideren, som er allmenngyldig for 
hele Statens vegvesen, men som først er 
blitt avdekket i Hordaland. 

- Miljømålinger på rnnnelarbeids
plasser og dekkelegging er lO viktige 
områder som vernetjenesten skal ar
beide videre med i året som kommer, 
sier Gunnar Gjæringen, som også mener 
Vegvesenet må gå foran med et godt 
eksempel når det gjelder valg a,· driv
stofftyper på egne kjøretøyer. 

Miljøet ved bompengebodene 
- Hvilke miljøspørsmål skal tas opp ved
tunneldriften?

- Laddgasser, sprenggasser og blv,
ved siden av gassutslipp fra de kjøretøy
ene og maskinene vi benvtter i tunnelar
beidet, sier Gjæringen, som umierstre
ker at innsatsen for et bedre arbeids
miljø må inngå i den k\·allletssikring 
Statens vegvesen skal drive. 

Blandalaget til Hordaveg med pokalen for Fløyen-stafetten. Fra venstre: Kjell Follesø, 
Turid Morvik, Roald Sletten, Hilde Andersson og Elisabeth Meyer. Knut B. Langeland 
var ute og løp da bildet ble tatt. 

per. I-Iordaveg rasjonaliserte denne inn
satsen til 7 løpere, der tidligere admini
strasjonssjef Egil T. Pedersen likså godt 
løp to etapper. Det sies at ETP skal ha 
fått god tid til å trene etter at han forlot 

- Er det bare Vegvesenets ansane
som får nytte av gassmålingene? 

- Jeg vil tro at en del av de målingene
vi etter hvert skal foreta vil ha generell 
interesse. Dessuten kan det nevnes spe
sielt at vi skal kartlegge arbeidsmiljøet 
for betjeningen ved bomstasjonene i 
Bergen. 

Samarbeid med andre instanser 
- Hvilke samarbeidspartnere ser du for
Veg,·esenet i slike spørsmål?

- Vi må ha et ak1i,·1 og godt forhold
til Statens Forurensingstilsyn. Fylkes
mannens miljøvernavdeling er en annen 
aktuell medspiller. I mange spørsmål 
som berører arbeidsmiljøet vil det dess
uten være et samspill med arbeidstilsv
net. Vi må heller ikke glemme den kon1-
petanse ,·i har i dr egen etat på miljø
komroll. Jeg tenker lwr i første rekke på 
kjøretøvkontrollørene i Bihils>'net, og 

de administrative utfordringer i Spel
haugen 12. De øvrige deltakerne i Tele
spon-stafeuen var John Ellefsen, Inge 
Alsaker, Kjell Follesø, Atle Fosse, Gun
nar Natland og Svein I-loff. 

ikke minst der miljøutredningsarbeidet 
som skjer i regi a,· Arnfinn Instebø. 

En slik oppgradering av ,·ernearbeidet 
som ,,i nå er i gang med, formsetter 
selvsagt også et ten samarbeid med ho
vedverneombudet og elet enkelte ,·erne
ombud på arbeidsplassene. 

Tenk kvalitet! 
- Men dette er ,·el også et avdelingsan
svar)

- Det er selvsagt også viktig med et
godt samarbeid mot alle avdelinger. oo 
særlig driftsledelsen i utedriften. Ikk; 
minst i driften må vernetjenesten trek
kes mer med. D

0
el er en viktig oppgave for a,·clelmgene a fokusere på deue. 

Sikkerhet og miljø er en del a,, k,·ali
tetssikringen. Hvert anlegg må ha l'llkvalitetssikringsplan, som ngså innehol
der en sikkerhe1sph1n. sie/ G·1ærino-:n. b • som gir denne appellen til Jnde kolleger- tenk k,,al!lcl, tenk sikkerhet 1
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Britt svingar kos e 
i Hardange 

Rasteplassane i Hardanger er finpussa og klare til 
ein ny turistinvasjon. Vedlikehaldsfolket ved Odda 
vegstasjon gjer .sitt for å halda riksvegane i god 
stand. Veg i Vest har møtt den sist tilsette i R 5, 
spesialarbeidar Britt Langeland, som skal yta sitt for 
å gje trafikantane eit godt tilbod langs Rv. 550 mel
lom Odda og Utne, og eit stykke nordover Rv. 47 frå 

Odda. 

AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Britt har ein bakgrunn som gir ein god 
fagleg tilveksr til Vegvesenet i Hardan
ger. Ho er urdanna anleggsgannar frå 
Levanger, har 5 års praksis frå parkvese
ner i Odda, og «lappen» i klasse 2. Ho 
er buseu på Måge i Ullensvang. 

Kjekke karar 
- Kvifor valde du Vegvesener?
- Eg fekk lyst å prøva noko nyn.

- Eg set pris på det
varierte arbeidet i
Vegvesenet, seier 

spesialarbeidar 
Britt Langeland 

i R 5 i Hardanger. 

Jobben i vegvedlikehaldet gjer høve til å 
vera ute heile tida. Arbeidet er svæn va
riert. Og få endeleg med ar det er mange 
kjekke folk i Vegvesenet. 

- Du meiner vel mange kjekke karar
- du er jo den einaste kvinnelege vedli-

Etatspute 
til moderen 

kehaldsarbeidar i etaten?
- Eg er iallfall blin godt motteken av

karane, sjølv om mange synest det er litt 
ran å få ei jente på laget. 

- Korleis merkar du dette) 

- Dei kjem rennande og skal hjelpa
til straks det ligg an til nokre tunge rak. 
Vi treng vel litt tid for at reile arbeidsde
linga skal gå seg tiL såleis. 

Landskapspleie 
- Og no blir de1 endå grønare langs
Rv. 550,

- Gjerne for meg. Der sikuilhøva til
lei det bør vi ha omsynet til god land
skapspleie med oss. Til dømes på raste
plassar langs Sørfjorden. Eg syn est Veg
vesenet har vore f1ink med å leggja til 
rette høvelegc plassar for trafikantane. 
I .it I meir vegetasjon på rasteplassen kan 
gjera de, enda trivclegarc å stogga. sam
�tundes som det blir betre skjerming 
11101 trekle �eH.:r Britl Langeland. 

16 VH, 1 VES'J 

Erik Aarebrot er en kjekk gutt. 
Han overrasket moderen en dag 
han kom hjem fra skolen med en 
nybrodert pute med etatsemblemet 

til Statens vegvesen. Marian Flick 
heter den stolte mor, til daglig tra

fikkpedagog ved Statens vegvesen 

Hordaland. Hun besitter den fore
løpig eneste etatsputen i Horda
land, som forlengst er tatt i bruk 
på kontoret. 

Erik er 12 år, og fikk ideen under en 
håndarbeidstime på Fridalen skole. En 
relativ diskre henvendelse til mor om 
utlån av ett stykk visiukon, var all som 
skulle til av saksforberedelse. Frøken 
fikk kopien etatskråken i høvelig ut
gave, og så var det bare å tegne av 
mønsteret, ta fram broderisakene, og 
sette i gang. 

Erik Aarebrot med egenbrodert etatspute til 
vegvesenansatt mor. (Foto: Eirik Rønvik). 

Erik legger til at putebrodering er 
skolepliktig, og at han ikke er mouake
lig for noen seriebestilling fra Vegvese
net. Når skolearbeidet er unnagjort fore
trekker han heller å bruke tiden foran 
dataslqermen. 



Miljø som tema 
på <<Vei og Anlegg 91>> 

AV JAN OLAV SKOGLAND 
(tekst og foto) 

Vegdagen på maskinutstillinga « Vei og 
Anlegg» hadde i år miljøspørsmål 1 sam
band med veg og anleggsdrift som tema. 
Konferanseteltet var langt frå fylt, og 
det gjer vel ein peikepinn om kor inter
essen er størst i det tunge veg- og an
leggsmiljøet. Det var difor ei «hard 
kjerne» av miljøinteresserte som hadde 
benka seg for å fylgje dei interessante 
foredraga. . . Vegdagen blei opna av Johan F1lseth 1 
den nyoppretta Norsk veg- og trafikk
faglig forening (NVTF). 

Foredraga var delt inn i tema knyu til 
køyrerya og anleggsmaskinane, planut
fordringar og anleggsdrift. 

Køyretya -
kor miljøvennlege blir dei? 
Det har vare gjort mykje dei siste åra for 
å sette krav til bil- og maskinindustrien. 
Derte gir eller kvart motorar som gir 
mindre utslepp av ureinande gassar, sot 
og støv. 

Jo Follestad frå Vegdirektoratet infor
merte om miljøkrav til bilparken. Kata
lysator på personbilar var fyrste steget i 
denne rerninga. Dereuer vart dei såkalla 
US-1987 krava for lene dieselbilar inn
førte. Etter det som vart opplyst, vil det 
frå I. oktober 1993 korne krav også for 
dei tyngste lastebilane. 

Tilhøvet til EF gjer tilpassing av reg
lar og normer turvande. I så måte har 
Noreg vare eit hakk framom EF-direk
tiva, og det viser seg nå at framlegga 1 
EF nærmar seg norske krav og syns
punkt. 

Felles krav 
Jon Bang frå Teknologisk instillltt infor
merte om anleggsmaskinane spesielt. 
Dette er ei stor og «wng» gruppe med 
drivstoffslukande motorar. Om lag 
300.000 einingar forbruker over 500.000 
tonn diesel årleg. Av dette går det med 
ca. 250.000 tonn til dei 18.000 største 
maskinane. 

For å redusere utsleppa frå dei runge 
maskinane krevst det omfanande end
rinaar i motorteknikken. Turbo og in
ter;ooler med elektronisk styrd inn
sprøyting ven ikkje pynteord på panse-
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rer, men ifølge Bang det einaste som 
duger for å få friskare luft også i eksos
røyret. Det van opplyst at dette berre 
ville kunne gjennomførast ved felles 
krav til produsentane. Også her verkar 
dei låge konjunkturane inn på interessa 
for å gjere noko effektivt. 

Betre luft med nye utsleppskrav 
Bjarne Sivertsen frå NILU gjorde greie 
for ein del langsiktige NVVP-mål og 
korleis dei krava som nå vert stilt vil 
verke i gate- og tettstadområde, regio
nalt og globalt. 

I byområda i Noreg har luftkvaliteten 
betra seg, men biletet er noko varie
rande. Til dømes er svoveldioksyd redu
sert med ein faktor 5 frå 1975 til 1990. 
Bly er meir enn halvert. Sot viste reduk
sjon fram til 1982-83, men har seinare 
auka (grunna dieselkøyrety). 1\'0X har 
vist visse variasjonar. 

Det van også peika på at reaksjonane 
på luftkvaliteten kjem på mykje lågare 
nivå enn dei offisielle terskeh'erdiane. 

Generelt er tendensen fram mot år 
20 I O at urein inga frå lette køyrety vil gå 
«dramatisk» ned, og at den tunge delen 
av bilparken (bussar og lastebilar) \'il 
vere årsaken til mestedelen a\· ureinin
gane i byområda ( faktor 10 van nemnl). 

Grønare vegar 
Øivind Formann frå Vestfold vegkomor 
viste i føredraget «Fra problemsone til 
miljøsone» korleis registrering av miljø
problem langs ein utvalt strekning av 
riksvegnenet er gjennomføn. Av i alt 
600 km riksveg i Vestfold er 130 km re
gistrert. Det vert vurdert at 60 km av 
desse har problemsoner, som dekker eit 
belte på 200 m langs vegen. Støyen m
gjer heile 60% av dei registrene pro
blema. 

Oia Løken, vegmeister i Hedmark, 
slo eir slag for grøntareala langs vegnet
tet. Han var særs positiv til grøne felt og 
meinte at desse er like økonomiske å 
halde vedlike som asfaltene. Val av ut
styr og arbeidsmetodar er ofte avgje
rande for kostnadene. 
Anleggssjefen vår, Bengt Drageset, 
hadde det «tyngste» føredrager, oo 
gjorde greie for korleis den n�'e \·egbyg� 
gmgsnormalen nr. 018 og tunnelnorma
len nr. 021 tek omsyn til m·e og stren
gare miljøkrav i drifta og i omsvnet til 
naboar og omgivnader elles. 

Bengt gjorde det skarpt i presentasjo
nen, der han hadde alliert sLg med Jan 
Elvøy for \'ising a1· o\erheadplatene. 
Det var det andre SlJm og kunne hau 
bruk for. 
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Ny type vegdekke 
bruk i Sveio 

• 

I 

Bindemiddel blir sprøyta i dei nedslitne hjulspora. Etterpå kjem finpukken oppå bindemiddelet og blir valsa. 

Statens vegvesen Hordaland 

tok i juni i bruk ein ny me

tode for dekkelegging. Ein 

strekning på 16 km på Rv. 14 
i Sveio fekk såkalla overflate

behandling, som er ein en
klare og rimelegare metode 
enn tradisjonell asfaltleg
ging. Vegvesenet gjennom

førte arbeidet etter at ein kan 
syna til gode erfaringar med 
ei prøvestrekning som blei 
overflate behandla i fjor. 

Dc1 er tre parsellar på R , .. 14 mellom 
fylkesgrensa til Rogaland og Valevåg 
som får slikt dekke i år. Kos1naden er 
på 1,5 mill. kroner, eller kring nerde
panen av del nytt asfaltdekke ville 
kusta. 

lFin pukk oppå bindemiddel 
Mc1mlcn giir Ul pa at c.lc1 blir sprøyta 
b111c.km1tldel I dci nedsll:1nc spllrn I veg
bana før tlc.:t blir stn,)dd finpukk. Deret
ter hlir bindemiddel ,pr0v1a på hc.:ik 
vc..:gbana. med eucrfvlgiandL: legging a,· 
finpukk p� heile vcghrc1c.lJa 

rn \'H, r nsr 

Overing. Karl Jacob Gjerp 
frå veglaboratoriet 

konstaterar at finpukken held 
god kvalitet. Til venstre 

leiaren for penetrasjonslaget 
i Statens vegvesen 

Hordaland, Rune Flokenes. 

AV GEIR BREKKE OG 
EIRIK RØNVIK (foto) 

Denne metoden gir eit godt slite
dekke, med ein ru 01·crlla1e, som gir 
be1re friksjon under vin1enilhø1·e. Lys
teknisk seu har også o,·erfla1ebehand
ling positiv effekl ved ar dekket gir betre 
reflekturvcrknad av hillvktenc. Reduser! 
fare for vassplaning er iig cit plusspoeng 
ved denne 1ypen ,·egdekke. 

Lengre «tørketid» 
Framfor ali kan Vegvesenet llppm\ auka 
kapasi1c1 pii rehabilitering a,· ,·egclckkc. 
avcli pri_sen ligg vest:n1lcg lågarc enn
konvensJoncl1 as fal tdekkc. 

Den s1ørste minussida ved overflate
behandling er al ein treng lengre tid før 
dekke! får seil seg. Del fører 1il ai cle1 i 
ein periode på inniil l O dagar etter at 
arbeide! er fullføn på dei aktuelle strek
ningane var ein reduksjon av fartsgrensa 
frå 80 1il 60 km/t, for at asfal!Jimet, med 
mykingsmidler, skulle få nok tid til å 
fordampa for s1einma1eriale fesia seg 
skikkeleg. 

Arbeidet på Jcnne delen al' R,· 14 
pågjekk hal\·,rnna ,·eJ.:e. Dersom resulla
tet blir vellukka kan de1 hli aktuelt å 
nym1 same mewden andn: s1ader i Hor
daland sei na re 



Spennende 

Overing. Karl 
Jacob Gjerp i 

veglaboratoriet er 
svært godt 

fornøyd med 
jobben Statens 

vegvesen 
Hordaland har 

utført på Rv. 14 i r 
Sveio. (Foto: 

Eirik Rønvik). 

- Det blir spennende å se
hvordan overflatebehand
lingen fra Rv. 14 i Sveio vil
fungere. Vi har erfaring
med denne metoden fra
andre fylker, men løsnin
gen i Hordaland er spesiell
på den måten at vi først
legger dekket i sporene, og
deretter i hele vegbanen,
sier overing. Karl Jacob
Gjerp i veglaboratoriet til
Veg i Vest.

Bindemiddel blir 
sprøytet på i 
bakgrunnen til 
venstre, mens 
finpukken følger 
rett etter, i høyre 
forkant. (Foto: 
Eirik Rønvik). 

Hvilke problemer kan even
rnelt oppstå? 

- Det vil kunne være en viss
fare for å få såkalt blødning i 
dekket året etter. lvlen penetra
sjonslaget til Statens vegvesen 
Hordaland har gardert seg mot 
dette så god som mulig, så vi 
håper det beste, sier Gjerp, som 
gir de ansatte i Vegvesenet ros 
for den måten jobben ble utført 
på. 

NY SVØMMESESONG 

Vi står foran en forhåpentligvis 
strålende sommerferie, med 
mange, seige svømmetak for 
alle vegvesenfolk. De som øns
ker å holde formen ved like et
ter ferien har også denne høsten 
og vinteren muligheten til felles 

trim med kolleger. Horda veg 
disponerer plass i Åstveithallen 
og Slåtthaughallen også denne 
sesongen. 

I Astveithallen er der mulig å kaste 
seg uti disse dagene: Mandag 

20-22, onsdag 21-22 og fredag 
20-22.

I Slåtthaughallen er det svømming
for vegvesenansatte onsdag 20-22 
og fredag 21-22. Prisen er sym
bolske kr l pr. kveld, og interesso:rte 
kan henvende seg til Kjell Follesø 
ved skolestart i august. 
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Aksjon mot ulovlege skilt 

Statens vegvesen Hordaland, Bergen kommune, 
Bergen Politikammer og Fylkesmannen i Hordaland set no 

i verk ein samordna aksjon for å få vekk 
ulovlege skilt langs riks- og fylkesvegane og langs 

kommunale ve gar. 

AV HELGA NØDING NJØTEN 

Generelt er det ener veglova forbode å 
plassere reklameskilt slik at dei hindrar 
den frie sikta langs vegen eller til veg
merkinga. Denne regelen gjeld så vel 
innanfor som utanfor tettbygd strak. 
Skilt som kan ha ein distraherande ef
fekt på trafikken er også forbode. 

Hemmande og skjemmande 
Av omsyn til byens miljø og dei byg
ningsestetiske tilhøva vil kommunen si 
hvggesaksavdeling også ,·urdere rekla
meskilta i høve til plan- og bygn111gs
lova Regelen her er at større fasadeskilt 
rna det søkjas1 kommunen om å få setja 
opp. ug del same gjeld frittståandc inn
retningar 

Vidare er det citer politivedtektene 
for m.a. Bergen furbocli.> il plassera ut 
innretninger ,om kan vera krdscbhcm
mancle. eller 1nnretningar som kan 
l'erkc ,k1cmmandL· 

20 \'E<, 1 vi,:s·1 

Blikkfang ved signal
anlegg på Rv. 555 
på Laksevåg. 
(Foto: Eirik Rønvik). 

Vedlikehaldsfolket i Veg
vesenet har fullmakt til å 

plukka ned ulovlege 
reklameskilt. Her har 

Øystein Hagesæther eit 
døme på tilbodsfloracn 

langs Rv. 14 i 
Nordhordland. 

(Foto: Erling Grønsdal). 

Av omsyn til vern av landskapsbilete 
og naturmiljø fastset dessuten natur
vernlova forbod mot reklameinnrernin
gar utanom tettbygd strok. 

Forsøpling 
Reklameskilt som er plassene i strid 
med eit eller Deire av dei ovannemnde 
forboda, er eit ston problem for mange 
1rafikantgrupper. Her kan vi tildømes 
ncmna det problemc1 skilta kan skapa 
for blinde og svaksvnie. og dessuten at 

slike skilt kan skjule bom som ferdast 
langs vegen. Det er vidare uheldig at re
klameskilta kan føra til at bilistane er 
meir opptekne av gode salstilbod enn av 
vegen og trafikken. Skilta vil dessuten 
ofte føra til ei forsøpling av miljøet. 

Vi vonar og reknar med at publikum 
slunar velvillig og loiali opp om dette 
trafikksikrings- og miljøtiltaket' og på 
denne måten gier Sltl for å skapa eit 
tryggare og betre miljø ror oss alle. 



Alle e 
• 

VI brannsløkkarar 

Det er viktig å gå lågt inn mot elden og spreia pulveret godt nede i eldsøyla. 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Brannvern gjeld oss alle. I påkom
mande tilfelle kan det vera på nett 
DIN arbeidsplass at elden er laus. 
Det er bakgrunnen for at vernete
nesta no er i gang med brannvern
kurs for tilsette i Statens vegvesen 
Hordaland. Kurset inneheld både 
teori og praktiske øvingar med 
sløkkeapparata. 

Veg i Vest var med då mannskapa ved 
asfaltverket på Eikefet fekk opplæring. 
Eksterne instruktørar tok seg av lærar
gjerninga. Alle tilsette fekk prøva sløk
keutstyret, og erfart kva som må til for å 
få kontroll over elden. 

Varsling, berging og sløkking 
Oppdagar du brann på arbeidsplassen 
må det straks meldast frå på telefon
nummer 001. 

Berging av eventuelle personar i fare
sona har aller første prioritet. Den som 
er nærast brannstaden må deretter ta 
initiativ til å få lagt eit lokk over brann
kjelda, ved bruk av sløkkeapparat, som 
skal vera tilgjengeleg på alle arbeidsplas
sane i Statens vegvesen Hordaland. 

Er ikkje apparatet i nærleiken kan eit 
plagg eller anna utstyr og brukast til å 
kvela elden. 

God pulverspreiing 
Apparat som blir nytta i Vegvesenet, 
skal sløkka brann i tre, papir, olje, ben
sin og elektriske anlegg. Apparatet skal 
vera merka ABE. 

Den aktive brannvernar i Statens veg
vesen går til verket med apparatet i ne
vane. Når sikringa er fjerna kan pulve
ret sprøytast på elden. Gå lågt inn mot 
brannen, og la stoffet bli godt spreidd i 
nedste delen av flammesøyla. 

Røyken stig opp 
Det er viktig at støkkinga skjer så snart 
brannen blir oppdaga. Jo kraftigare var
meutviklinga er, jo vanskelegare blir det 
å gjennomføra støkkinga. Du treng kan 
hende henta fleire apparat, lenger unna. 
Brannvern er eit kappløp med tida. 

På kursa som no pågår, blir det og gitt 
opplæring i korleis ein skal opp!re i rom 
der det brenn. Røykgassen stig all1id 
opp. Det er difor vik1ig at personane 
som er i rommet legg seg ned på golvet 
og evakuerar rommet krypande. 

Toppe-verkstaden har ansvar for kon
troll og etterfylling av brannsløkkings
apparata. Verneleiar Bjørn Langedal ber 
tilsette sjå etter om apparata kring på 
arbeidsplassane er kontrollerte. Dette 

Det er viktig å leggja lokk på elden for å 
kvela brannen, anten ved teppe eller anna 
utstyr. 

skal skje årleg. Dersom kontroll ikkje er 
utført siste året, kan ein ta kontakt med 
Toppe, tlf. (05) 19 29 79. 
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GRENOBLE: 

Vellykket samspill mellom 
kollektivsystem og biltrafikk 

AV SINDRE LILLEBØ 

Greno bieregionens sporvognsys
tem TAG (Ti;amway de l'Agglo
meration Grenobloise - Grenoble 
Area Tramway) og ringvegsyste
met kan tjene som modell for mo

derne by- og trafikkplanlegging i 
Frankrike. 

Som så mange andre middelstore byer 
hadde Grenoble en gang et sporvogns
nen. I 1952 ble sporvognene som i et 
flertalls andre byer, erstanet med bus
ser. Da hadde byen ca. 100.000 innbyg
gere. 

I 1968 skjedde store forandringer i 
Grenoble i forbindelse med de olym
piske vinterlekene. Innbyggertaller var 
nå oppe i 350.000 i regionen, men det 
fantes ikke noe effektivt kollek1ivsvs
tem. For å avYikle transport av del!akere 
og tilskuere måne de1 leies busser fra 
Paris. 

I 1972 var det enda verre. Bussene 
transportene bare 60. 000 passasjerer pr. 
dag, mens nabobyen Geneve i Sveits på 
samme størrelse hadde 200.000 passasje
rer pr. dag på sporvogner og busser 
( elek1riske ). 

Økt satsing på kollektivtrafikk 
På 70-tallet besluttet derfor byen å satse 
på utbygging av det kollektive· transport
systemet. I årene 1973 - I 978 fordobles 
bussan1alle1 og antallet busslinjekilome
ter. Bussene fikk egne kollektivfelt. 
13usselskapet hadde nå over 200 busser, 
hvorav 50 elektriske. lvlen kapasi1cten 
var ikke tilfredsstillende. Mange målll'. 
stii over flere hussavgangcr, og i sen
trum forårsaket bussene støy- og for
urensningsproblemer. Driften gikk også 
med over 50% i underskudd. 

Sporvognsystemet var løsningen 
J)aværencle kommunikasjonsminister 1
1:rankrike. M. Cavaillc. tok i 1978 opp
�pørsmålel um ikke Grenoble burde
gjeninnføre sporvognen
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Grenoble har satset på en ny type sporvogn. 

En undergrunnsbane var umulig, da 
det på den ene side var en relativt liten 
befolkning som skulle betjenes, mellom 
400.000 og 500.000 innbyggere, og på 
den andre siden den vanskelige under
grunnen. 

Grenoble trengte imidlertid et nytt og 
effektivt transportsystem, og byen be
stemte seg for å satse på et nytt kollek
tivt transportsystem på skinner - spor
vogn. 

Fra I 979 til I 983 10k prosjektet form 
og TAG så dagens lys. Før endelig ved
tak ble det avholdt folkeavstemning, og 
53% av Grenoble-beboerne ste1me for 
forslaget. Finansieringen av prosjektet 
ble avklart i februar 1983 og i september 
1984 stanet anleggsarbeidene. 

I 1987 åpnet den første linjen og den 
andre i slutten av 1990. Samlet lengde 
for de 10 linjene er 15 km. Disse tar over 
2500 passasjerer/time i hver retning i 
høytrafikken, med en vognfrekvens på 
4-5 min. 

Investeringskostnadene for den første 
linjen beløp seg til 1372 MFRF ( 1987)1
I 500 mill. kroner, hvorav 400 mill. kro
ner var tilskudd fra staten og 1100 mill. 
kroner var lån. 

Sporvognsys1emet har vist seg som en 
økonomisk suksess og det har ikke \·æn 
nødvendig å innføre noen ekstra lokal 
skau. Antall passasjerer er øk1 fra 38 
mill. reisende pr. år I 1983) til 45 mill. 
reisende pr. år. Det tilsvarer en kollek
rivandel over døgnet på 20%. Andelen 
reiser i rushet utgjør over 50'Y., a1· del 
totale antall reiser. 

Samtidig ble busstrafikken omorgani
sert for å komplettere sporvognslinjene. 
Dette har foruten å bedre lønnsomheten 
og gitt høyere kapasitet og mindre støy
og luftforurensning. 

Opprusting av ringvegsystemet 
For å få et tilfredsstillende transportsys
tem i Grenoble-området har det også 
vært nødvendig å komplenere kollek1iv-
1rafikken med biltrafikk. 

Grenoble ligger innerst i en Y mellom 
elvene Isere og Drac. Motorvegen E70 
mellom Lyon og Chambery har en syd
lig gren til Grenoble (E7 l l ). Nlen mo
torvegen slutter der og med den følge at 
trafikk til Alpene og de som skal videre 
på Napoleonsvegen til Syd-Frankrike 
må kjøre gjennom byen. Dette skapte 
enorme problem under de olympiske 
vinterlekene i I 968. Arbeidet med en ny 
mororvegstrekning sør for Grenoble ble 
derfor oppstartet og i 1973 ble hovedpla
nen godkjent, og først 9 år deretter 
( 1982) kunne mororvegstrekningen åp
nes for trafikk etter samle! investeringer 
på 600 MFRF/650 mill. kroner. Men si
den det har Grenoble hatt sin søndre 
ring, og som har løst problemene med 
gjennomgangstrafikken jo mer som den 
nordre del av ringvegen utbygges mot 
øst, der motorvegen mellom Grenoble 
og Chambery tar av for bilister som skal 
nordover. 

Grenoble sentrum 
Som foran nevnt er de to sporvognslin
jene virkelig til glede for byens innbyg-
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gere. M.en de lokale myndigherene har 
også sen berydningen av det nødvendige 
samspiller mellom biltrafikk og kollek
rivtrafikk i sentrum. 

Først ble det bygget et parkeringsan
legg for 600 biler ved jernbanestasjonen. 
Senere ble det innføre et system med 
parkeringsplasser utenfor garetraseene 
og innføring av envegskjørte garer for å 
bedre trafikkflyten og avviklingen. 
Dette bidrog også til frigjøring av nytt 
parkeringsareal. Da sporvognen ble 
gjeninnført ble området fremfor jernba
nestasjonen omgjort til gågate. Dette re
duserte parkeringsmulighetene noe, 
men samtidig ga det sentrum ny verdi 
som handels- og gåområde. Og etter 
som de fleste bilistene kommer fra for
stedene er det nå etablert Park-and-Ride 
parkeringer ved jernbanestasjonene og 
sporvognholdeplassene. Sentrum i Gre
noble har i dag 3200 avgiftsbelagte par
keringsplasser med ho,·edvekt på kort
tidsparkering. 

Parkeringsplasser er anvist på store 
elektroniske tavler som også angir antall 
ledige plasser. Nødvendige visningsskilr 
var sideplassen (ikke rrafikkgalger). 
(Som er nyttig rips kan også nevnes at 
brune skill anga hotellvisning.) Et rekla
mebyrå kadde ansvar for vedlikeholdet 
av visningsravlene. 

Status - fremtidsutsikter 

Grenoble har i dag fått en ny sporvogn
linje og en sporvognlinje er under byg
ging, ny ringveg, nye parkeringsplasser 
nye bo-områder og bedre kommunika� 
sjoner med omverdenen. 

Sporvognsystemet er forsøkt samord
net med nye bo- og mbyggingsområder. 
I forbindelse med planleggingen av den 
andre sporvognlinjen er det forutsan at 
passasjerantallet skal være større på de 
to linjene samlet enn de to linjene hver 
for seg. Det forutsetter nødvendigvis ar 
begge linjene er straregisk riktig plassert 
i bymiljøer slik at passasjerene synes at 
det er lønnsomt å benyne overgang mel
lom sporvognlinjene. 

Det. som bekymrer de lokale myndig
herer 1 Grenoble, er at rina-vegen som 
nå har fått en høy srandard,"skal få'over
ført så stor trafikk at det gir a vviklings
problemer. Dersom delte skulle skje, er 
en imidlertid forberedt på å fordoble 
den søndre ringvegen. 

I Grenoble har en være villig ril å ha 
øynene åpne for fremtiden, og rrans
ponsystemet kan tjene som modell for 
moderne by- og trafikkplanlegging i 
Frankrike. 

Kanskje kan også detre være en måre 
å løse trafikkproblemene i de største 
norske byene) 

Fylkesmesterskap 
i presisjonskjøring 

Klasse B-1 liten lastebil: 
I) Fylkesmester Øystein Lønnebakken
307 p., 2) Åsmund Kleiven 367 p., 3) 
Kjell Sandven 378 p., 4) Arthur Eknes 
390 p. 

Stor lastebil: Harald Nordvik, Åsmund 
Kleiven, Johannes S. Blindheim. 
Veghøvel: Svein Lyngsgård, Knut Iden, 
Erling Hjertholm. 

Klasse B-2 stor lastebil: 
I) Fylkesmesrer Harald Nordvik 436Å.,
2) Johannes S. Blindheim 488 p., 3) s
mund Kleiven 527 p., 4) John Selsvik 
567 p. 

Måtte hell og lykke følge våre sporty 
ambassadører til det forestående norges
mesterskaper. Fra suksess ril fiasko er 
veien meget kort i denne sporten. 

Til slutt vil arrangørkomiteen få takke 
alle funksjonærer og deltakere, som på 
sin fritid gratis stiller opp og gjør arran
gementet mulig. Uten disse enrusiasrene 
hadde der ikke lykkes. 

Klasse E. Veghøvel: 
1) Fylkesmester Svein Lyngsgård 30 p.,
2) Knut Iden 110 p., 3) Erling Hjert
holm 112 p., 4) Harald Hoff 240 p. Til neste år kommer det nye sjanser, 

og arrangørene savner deltakere fra de 
søndre og indre deler av fylket, spesielt 
sør for Hardangerfjorden. Der finnes 
også kandidater som vi vet kan kjøre 
både veghøvel og bil. 

Norgesmesterskapet Skien neste stopp 
Statens vegvesen Telemark er i år arran
gør for det 6. norgesmesterskapet i pre
sisjonskjøring, som går av stabelen lør
dag 31. august 1991. Dette vi driver med er ikke farlig. In

g_en. mister rørerkortet om det skulle gå
nkug Ille pa en pos! eller to. Alt er laat 
opp til å være en lek, men med konku�
ransemomentet innlagr. Kanskje vi sees 
til neste års fylkesmesterskap? 

Hordaland er der representert med 
fullt lag, samt våre 2 regjerende norges
mestere som er rinelforsvarere, i alt 8 
mann. 
Laget på liten lastebil blir: Øystein Løn
nebakken, Kjell Sandven. Mikal Nordvang.

På vegkanten 

Eva May Leilgulen, Swrd

Leirgulen urfordrer 
Mona Lutra, Odda. 

En bonde hadde
vært på dampskips
ekspedisjonen
for å he111e e11 karwna
med le-vende kyllinge;.

., Del var duskregn,
og papplwrwngen
begyme snan å gå
i oppløsning.
Bonden var snar-
1enk1 og puue1
kyllinger i alle lommer.
En kylling havnet i høyre bukselomme, der dei
dessve1n var el aldri så li1e hull.
B011�e11 wk seg e11 wr inn på dei lokale bal?erietfora k1øpe wienerbrød 1il kje1rinoa betalLe r.0 . . I . " , ;, 1 seoog reiste l)em. Da bakeren hommer 111 i b,11-hk "I . hk ' I. en mø1er wn en SJO en bwil?kdame. ' 
«Del v�r e11 mann her inne neuopp som haddegylfen apen."
«Men hjære deg da, de1 er10 il,læ noe å z.1cer�S)okhen over. Hvem som helsl kan jo a/em lukhe bul,sesmehlwn. » · "' me a
«Ja, Ja, men det slw111le var ai dei sLal,k ei I f,frem som SlJa/ kjeks fra dishen. ,,
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Statens Vegvesen 
Hordaland vegkontor 
Postboks 3645 
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